

## Flavia RUANI

[flavia.ruani@gmail.com](mailto:flavia.ruani@gmail.com)

---

### Education

- 2013** French qualification at the function of lecturer, section 8 – Ancient languages and literature (Comité national des Universités)
- 2012** Ph.D. in "Science des religions": "Religions et systèmes de pensée"
- École Pratique des Hautes Études, Paris, and La Sapienza, Università di Roma, under the joint supervision of Prof. A. Camplani and J.-D. Dubois.  
Dissertation's title: "Le manichéisme vu par Ephrem le Syrien : analyse d'une réfutation doctrinale". Grade: "Très honorable", *cum laude*
- 2008** Master Degree in "Sciences historiques, philologiques et religieuses"
- École Pratique des Hautes Études, Paris; curriculum "Études européennes, méditerranéennes et asiatiques": "Antiquité méditerranéenne et proche-orientale : langues, histoires, religions"; grade "Très bien"
- 2007** Master Degree in "Scienze delle Religioni": "Cristianesimo antico e medievale"
- Università di Padova – Università Ca' Foscari di Venezia, grade 110/110, *cum laude*
- 2004** Undergraduate Degree in "Scienze Antropologiche", curriculum "Scienze delle Religioni"
- Università di Bologna, grade 110/110, *cum laude*
- 2001** Scientific High School Diploma - Curriculum: Languages
- State Scientific Lyceum "N. Copernico" (Bologna, Italy), grade: 100/100

### Papers presented

- 2013**
- 9-13 september. 8<sup>th</sup> International Conference on Manichaean Studies, London: "Moses bar Kepha on Mani: Manichaean Interpretation of *Genesis* 2, 17 in Syriac".
- 23 avril. Conference at the seminar « Gnose et manichéisme » (EPHE, Paris) of M. J.-D. Dubois.
- 22 janvier. Conference at the seminar « Christianisme orientaux » (EPHE, Paris) of Mme M. Debié.
- 2012**
- 16-18 July. 11<sup>th</sup> *Symposium Syriacum*, University of La Valletta, Malta: "La place d'Éphrem de Nisibe dans la littérature syriaque anti-manichéenne" and "La tradition manuscrite syro-occidentale de *l'Histoire de Philippe*".
- 2011**
- 15 December. Meeting of the Société pour l'étude de la littérature apocryphe chrétienne (SELAC), Paris. With Emilie Villey: "Édition critique et recherches sur la transmission de *l'Histoire de Philippe apôtre et évangéliste*".
- 22 October. Meeting of Swiss group of the Association pour l'étude de la littérature apocryphe chrétienne (AELAC), Lausanne. With Emilie Villey: "Édition critique et recherches sur la transmission de *l'Histoire de Philippe apôtre et évangéliste*".

8-12 August. 16<sup>th</sup> International Conference on Patristic Studies, Oxford: "Between myth and exegesis: Ephrem the Syrian on the Manichaean 'Book of Giants'".

## 2010

9-12 December. FIGVRA XI. *La représentation du divin dans les sociétés grecque et romaine*, Toulouse, Université Le Mirail: "Des noms célèbres de différents dieux / Mani et ses compagnons proclamèrent, et se firent honte de la sorte (C. Haer. XL, 3) : Ephrem le Syrien parle de la divinité chez les manichéens".

19 October. Ph.D. candidates study day "La visione dell'altro", La Sapienza Università di Roma: "Mani visto dagli altri: i soprannomi di Mani nelle opere di Efreim il Siro".

8 April. Annual conference of Laboratoire pour l'Etude des Monothéisme (LEM), Paris. With J.-D. Dubois: "Interprétation d'une formule barbare chez les gnostiques valentiniens d'après le *Contre les hérésies* d'Irénée, I, 21, 3".

## 2009

20 November. "Cohabitations et contacts religieux dans les mondes hellénistique et romain", LEM, Paris: "Les Hymnes contre les doctrines erronées d'Ephrem le Syrien : un témoignage sur la cohabitation de chrétiens et de manichéens au IV<sup>e</sup> siècle à Edesse".

26 October. Doctoral candidates study day "Il rapporto tra oralità e scrittura", La Sapienza Università di Roma: "Gli *Inni contro le dottrine erronee* di Efreim il Siro: note sui giochi sonori e il canto in ambito polemico".

10 October. Doctoral candidates study day, LEM, Paris: "La dissidence : formes modalités, enjeux" : "Dissidence fictive et dissidence historique : la méthode hérésiologique d'Ephrem le Syrien et la naissance du manichéisme".

8-12 September. 7<sup>th</sup> International Conference on Manichaean Studies, Dublin: "The "Seal of the Mouth" in the Anti-Manichaean Polemic of Ephrem the Syrian".

## Publications

### Peer-reviewed scientific articles

- « *Des noms célèbres de différents dieux / Mani et ses compagnons proclamèrent, et se firent honte de la sorte (C. Haer. XL, 3) : la conception manichéenne de la divinité vue par Éphrem le Syrien* », in C. BONNET, A. DECLERCQ, I. SLOBODZIANEK (eds.), *Les représentations des dieux des autres* (Supplemento a *Mythos* 2), Palermo, S. Sciascia Editore, 2011, p. 159-176.
- « Between Myth and Exegesis: Ephrem the Syrian on the Manichaean 'Book of Giants' », *Studia Patristica LXIV (Proceedings of the 16<sup>th</sup> International Conference on Patristic Studies Oxford 8-12 August 2011)*, Peeters Publishers, Leuven, 2013, p. 155-166.
- « Peut-on parler de *testimonia* dans l'*Histoire de Philippe* syriaque ? », in R. GOUNELLE, B. MOUNIER (eds.), *La littérature apocryphe chrétienne et les Ecritures juives (Publications de l'Institut Romand des Sciences Bibliques)*, Actes du Colloque International pour la Littérature Apocryphe Chrétienne, Strasbourg, janvier 2010, Editions du Zèbre, Lausanne (CH), 17 pages (forthcoming in 2013).
- « The "Seal of the Mouth" in the anti-Manichaean Polemic of Ephrem the Syrian », in *Proceedings of the 7th International Conference on Manichaean Studies, 8-12 September 2009, Dublin* (submitted)
- « La place d'Éphrem de Nisibe dans la littérature syriaque anti-manichéenne. », in *Parole de l'Orient (Proceedings of the 11<sup>th</sup> Symposium Syriacum, Malta - submitted)*.
- « La tradition manuscrite syro-occidentale de l'*Histoire de Philippe* », in F. BRIQUEL CHATONNET, M. DEBIE (eds.), *Les manuscrits syriaques. Nouvelles recherches et nouvelles perspectives* (submitted).

### Non-refereed articles

- With A. Binggeli and E. Villey, « E-ktobe: a Database for Syriac Manuscripts », *Comparative Oriental Manuscript Studies Newsletter* 5, January 2013, p. 2 ([http://www1.uni-hamburg.de/COMST/COMSt\\_Newsletter\\_5\\_2013.pdf](http://www1.uni-hamburg.de/COMST/COMSt_Newsletter_5_2013.pdf)).

### Book chapters

- With J.-D. Dubois, « Interprétation d'une formule barbare chez les gnostiques valentiniens d'après le *Contre les hérésies* d'Irénée, I, 21, 3 », in Ch. BULL, L. I. LIED, J. D. TURNER, *Mystery and Secrecy in the Nag Hammadi Collection and Other Ancient Literature: Ideas and Practices. Studies for Einar Thomassen at Sixty*, Brill, Leiden-Boston, 2012, p. 39-59.
- « Formations et origines des *nomina barbara* dans les objets magiques syriaques de V<sup>e</sup>-VII<sup>e</sup> siècles », in M. TARDIEU, M. ZAGO, A. VAN DEN KERCHOVE, *Noms barbares 1. Formes et contextes d'une pratique magique* (BEHE, Sciences religieuses) Brepols, Turnhout, p. 301-314 (in press)
- With E. Villey, *L'Histoire de Philippe syriaque*, édition critique et traduction, Corpus Christianorum. Series Apocryphorum, Brepols, Turnout (in preparation).

### Book reviews

- Christine Shepardson. *Anti-Judaism and Christian Orthodoxy. Ephrem's Hymns in Fourth-Century Syria* (The Catholic University of American Press, Washington, D.C., 2008), *Revue d'Études Augustiniennes et Patristiques* 57/1 (2011), p. 157-159.

## **Research projects, work experiences and teaching activities**

- January 2012 – August 2013: engineer for ANR-SYRAB project (CNRS, IRHT-Section grecque, Paris), feeding of the database for Syriac manuscripts *E-ktobe* ([www.mss-syriaques.org](http://www.mss-syriaques.org)).
- Participation at COMSt project – Comparative Oriental Manuscript Studies (attended to the workshops of 14-15 October 2011, Nice; 8-9 December 2011, Athens; 16-18 July, La Valletta, Malta, with travel grants).
- 2009-2012: participation at ANR-CENOB projet, about magical Syriac documents.
- 2010-2013: Lecturer in Syriac language – level 1, École Normale Supérieure, Paris (high-ranked academic institution).
- 2010-2013: with Alain Desreumaux and Emilie Villey, Syriac seminar – level 3, École Normale Supérieure, Paris (critical edition and translation of the Syriac apocryphal text *History of Philip the apostle*)
- 2010-2011: Course tutor in Manichaeism, Ecole Pratique des Hautes Etudes, Paris, with Jean-Daniel Dubois and Alain Desreumaux (reading, translation and analysis of the *Hymns against the Heresies* by Ephrem the Syrian).

## **Professional affiliations**

Member of the *Association pour l'Étude de la Littérature Apocryphe Chrétienne* (AELAC)  
Member of the *Société pour l'Étude de la Littérature Apocryphe Chrétienne* (SELAC, Paris)  
Member of the *International Association of Manichaean Studies* (IAMS)  
Member of the *Société des études syriaques*  
Member of *Syriaca, associazione italiana di studi siriaci*

## **Linguistic skills**

Modern Languages: Italian (mother tongue), French (bilingual), English (read, written, spoken), German and Spanish (read and understood); Standard Arabic and Modern Hebrew in learning.

Ancient Languages: Latin, Greek, Syriac; notions of Coptic, Christo-palestinian, Classical Arabic and Biblical Hebrew.